
	
		
		
DN:	Det	ligger	os	meget	på	sinde,	at	grundejere	føler	sig	inddraget	i	fredningssagen	
om	Strø	Bjerge	
Af	Jørgen	Heinemeier,	fredningsmedarbejder	i	Danmarks	Naturfredningsforening	
	
Danmarks	Naturfredningsforening	har	inviteret	Hillerød	Kommune	8l	være	medrejser	på	et	kommende	
fredningsforslag	for	Strø	Bjerge	og	Vildbjerg.	Tanken	med	deCe	er	bl.a.,	at	kommunen	i	så	fald	kan	få	
medindflydelse	på	udformningen	af	fredningsforslaget.	
		
Sam8dig	er	fredningsforslaget	i	virkelig	god	overensstemmelse	med	de	hensigtserklæringer,	som	fremgår	af	
byrådets	kommuneplan	for	Hillerød	Kommune	–	bl.a.	om	bevaring	af	smukke	landskaber,	geologisk	
værdifulde	områder,	områder	inden	for	det	såkaldte	”Grønne	Danmarkskort”,	samt	kommunens	spændende	
planer	om	at	realisere	et	større	sammenhængende	rekrea8vt	s8system.	
		
Spørgsmålet	om,	hvorvidt	kommunen	skal	være	medrejser	af	forslaget,	var	forleden	på	dagsordenen	i	
Natur-,	Miljø-	og	Klimaudvalget.	Her	stemte	Venstre	nej	og	har	eLerfølgende	haL	et	læserbrev	i	denne	avis,	
hvor	Venstre	forklarer	hvorfor.	I	DN	har	vi	fuld	forståelse	for	deCe,	men	vil	gerne	nuancere	og	måske	endda	
få	medlemmerne	8l	at	genoverveje,	da	vi	mener,	at	argumenterne	baserer	sig	på	nogle	misforståelser.	
		
Det	nævnes	blandt	andet,	at	grundejere	først	er	inviteret	ind	i	processen	om	fredningsforslaget	meget	sent	
og	ikke	har	haL	8d	8l	at	reagere.	Det	forstår	vi	ikke	helt,	for	de	har	været	med	mere	eller	mindre	fra	start.	I	
DN	ligger	det	os	meget	på	sinde	at	informere	og	gå	i	dialog	med	grundejere	så	8dligt	som	muligt,	når	vi	har	
planer	om	at	foreslå	en	fredning,	og	det	gjorde	vi	også	i	denne	sag	med	et	dialogmøde	i	Skævinge	1.	februar	
i	år.	Her	fortalte	vi	om	vores	tanker	og	fremlagde	udkast	8l	fredningskort	med	et	foreløbigt	forslag	8l	
s8forløb,	samt	påtænkte	hovedtræk	i	det	kommende	fredningsforslag.	Vi	var	i	god	dialog	med	mange	af	de	
grundejere,	der	var	mødt	op.	Hillerød	Kommune	var	også	inviteret	8l	mødet.	
		
Et	af	de	punkter,	som	nogle	grundejere	udtrykte	bekymring	for,	er	s8en.	For	læsere,	der	ikke	kender	8l	
sagen,	kan	man	sammenligne	s8en	med	den	trampes8,	som	i	dag	findes	på	toppen	af	den	del	af	Strø	Bjerge,	
som	ligger	i	Halsnæs	kommune	ved	Grimstrup,	og	som	indgår	i	vandreruten	kaldet	Halsninoen.	Det	er	vores	
indtryk,	at	brugen	af	denne	s8	er	meget	s8lle	og	rolig,	hvad	vi	også	forventer	at	den	poten8elt	nye	s8	vil	
blive.	Sam8dig	vil	den	foreslåede	s8	blive	placeret	langt	fra	boliger	og	vil	følge	markskel.	Der	har	været	
konkret	bekymring	hos	nogle	angående	s8ens	forløb	–	og	her	er	vores	tanke	i	DN,	om	vi	ikke	kan	mødes	på	
stedet	med	grundejere	og	i	fællesskab	overveje	løsninger	–	også	meget	gerne	sammen	med	kommunen.	
		
Det	anføres	også	i	læserbrevet,	at	det	er	uklart,	om	grundejerne	fortsat	kan	dyrke	deres	marker.	Lad	os	slå	
helt	fast:	Det	kan	de!	Sædvanlige	landbrugsafgrøder	(korn,	græs	m.v.)	kan	generelt	fortsat	dyrkes.	
Fredningsforslaget	vil	dog	sandsynligvis	foreslå	et	forbud	mod	8lplantning	af	markerne	med	juletræer,	
energipil	m.v.,	som	ville	hindre	udsigterne	over	landskabet.	
		
Sagens	proces	er	sådan,	at	DN	–	og	vi	håber	kommunen	vil	være	med	–	indsender	et	fredningsforslag	8l	det	
lokale	fredningsnævn.	Det	er	et	uaXængigt	domstolslignende	nævn,	der	lyCer	8l	alle	synspunkter,	vurderer	
sagen	og	træffer	en	afgørelse	om,	hvorvidt	fredningen	skal	gennemføres,	ændres	eller	forkastes.		
		
Fredningsnævnets	afgørelse	kan	påklages	8l	Miljø-	og	Fødevareklagenævnet,	der	ligeledes	er	et	
domstolslignende	organ,	som	eLer	grundige	overvejelser	træffer	en	endelig	afgørelse.	
		



Vi	er	altså	blot	ved	starten	af	en	flerårig	proces,	der	vil	sikre,	at	beslutninger	om	fredning	træffes	med	omhu	
og	respekt	for	privat	ejendom,	sådan	som	Venstres	byrådsmedlemmer	eLerlyser	–	det	er	vi	naturligvis	helt	
enige	i	og	har	stor	respekt	for	det	synspunkt.	Vi	håber,	byrådet	vil	være	med.	


